

不同氮效率茄子基因型及其杂种F₁的氮素吸收特性

田松, 银婷, 陈雪平, 王彦华, 罗双霞, 申书兴*

河北农业大学园艺学院, 河北保定 071001

Characteristics of nitrogen uptake in eggplant genotypes with different nitrogen efficiency and their hybrid F₁s

TIAN Song, YIN Ting, CHEN Xue-ping, WANG Yan-hua, LUO Shuang-xia, SHEN Shu-xing**

College of Horticulture, Agricultural University of Hebei, Baoding 071001, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: PDF (859KB) HTML 1KB Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 为阐明杂种一代在氮素吸收方面的优势, 研究了不同氮效率茄子基因型及其杂种 F₁ 的氮素吸收特性。试验以3个典型氮效率的茄子基因型及其 F₁ 代为材料, 研究其在正常供氮和低氮胁迫条件下的根系体积、根系干重、氮素吸收总量、根系活力、硝酸还原酶活性及谷氨酰胺合成酶活性。结果表明, 与高氮低效-低氮低效基因型L相比, 氮高效基因型H₁、H₂的单株根系体积、根系干重、根系活力以及氮素吸收总量均较大; 且具有较高的硝酸还原酶与谷氨酰胺合成酶活性。三个杂交组合F₁-1 (L×H₁)、F₁-2 (L×H₂) 和F₁-3 (H₁×H₂) 的单株根系体积、根系干重、根系活力、硝酸还原酶活性、谷氨酰胺合成酶活性以及氮素吸收总量的中亲优势 (H_m) 和超亲优势 (H_p) 多为正向优势; 其中, 组合F₁-3杂种优势最为明显。利用杂种在氮素吸收方面的优势, 对于改善植株体内的氮代谢水平进而提高氮效率具有重要意义。

关键词: 茄子 氮效率 杂种优势 氮素吸收

Abstract: In order to elucidate the heterosis on nitrogen uptake in the F₁ hybrids, the nitrogen (N) absorption characteristics of the eggplant genotypes with different N efficiencies and their hybrid F₁s were studied. Under normal and low N stress conditions, root volume, root dry weight, N uptake, root activity, nitrate reductase activity and glutamine synthetase activity of leaves were studied in three typical eggplant genotypes with different N efficiencies and their hybrids. Compared with low N efficiency genotypes (L), the root volume, root dry weight, root activity, total N uptake per plant, nitrate reductase activity and glutamine synthetase activity of the cultivars with high N efficiency (H₁ and H₂) are all higher. In the three F₁ hybrids, F₁-1 (L × H₁), F₁-2 (L × H₂), and F₁-3 (H₁ × H₂), the root volume, root dry weight, root activity, nitrate reductase activity of leaves, glutamine synthetase activity of leaves and total N uptake per plant of H_m and H_p are mostly positive, in which the hybrid F₁-3 has the best heterosis. Using the heterosis on N uptake in the F₁ hybrids, it will be useful to improve the N metabolism and increase the N efficiency of the plant.

Keywords: eggplant (*Solanum melongena* L.) nitrogen efficiency heterosis nitrogen uptake

Received 2010-04-07;

Fund:

科技部成果转化基金项目 (05EFN211300022); 河北省科技攻关项目 (06220110D); 河北省农开办项目资助。

引用本文:

田松, 银婷, 陈雪平, 王彦华, 罗双霞, 申书兴. 不同氮效率茄子基因型及其杂种F₁的氮素吸收特性[J] 植物营养与肥料学报, 2011, V17(1): 147-153TIAN Song, Yin-Ting, Chen-Xue-Ping, Wang-Yan-Hua, Luo-Shuang-Xia, Shen-Shu-Xing. Characteristics of nitrogen uptake in eggplant genotypes with different nitrogen efficiency and their hybrid F₁s[J] Acta Metallurgica Sinica, 2011, V17(1): 147-153

Service

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ Email Alert
- ▶ RSS

作者相关文章

- ▶ 田松
- ▶ 银婷
- ▶ 陈雪平
- ▶ 王彦华
- ▶ 罗双霞
- ▶ 申书兴